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Nyomtatott és online sajtó 
 

Agrárminisztériumi államtitkár: több tízezer külhoni gazdálkodót segít a Kárpát-

medencei falugazdász hálózat 

2024. május 29. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Vasárnap.hu, Felvidék.ma, Vajma.info 

Bővült a falugazdászok létszáma, és a hálózat területi lefedettsége a Csángóföldre történő 

terjeszkedéssel - jelentette be kedden Tokajban a 2. Kárpát-medencei Falugazdász Konferencia 

és Csapatépítő Program megnyitóján Farkas Sándor, az Agrárminisztérium (AM) parlamenti 

államtitkára. Az AM szerdai közlemény szerint a rendezvényen Farkas Sándor arra hívta fel a 

figyelmet, hogy a 2018 óta működő Kárpát-medencei falugazdász hálózat folyamatosan bővült, 

így Erdély, Délvidék, Kárpátalja és a Felvidék mellett idén már a csángóföldi gazdák is 

élvezhetik a szervezet minden előnyét. Az Agrárminisztériumnak kiemelt projektje a külhoni 

falugazdász hálózat működtetése, hiszen nagyon fontos szerepet lát el a határokon túlra szorult 

magyar gazdatársadalom összefogásában, szakmai és adminisztratív támogatásában. 

"Immáron nagyobb rálátással rendelkezünk az egyes régiókra, nincsenek párhuzamos területi 

lefedettségek, az adminisztrációs terhek csökkentek, és ami az egyik leglényegesebb szempont, 

hathatósabban tudjuk elérni a szórványban tevékenykedő gazdákat is" - tette hozzá az 

álamtitkár. 

 

Kelemen Hunor: Sehol sincs az előírva, hogy nem kritizálhatjuk az Európai Uniót, 

de ez még nem jelent euroszkepticizmust 
2024. május 29. – maszol.ro 

Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke szerdán Kolozsváron Orbán Balázs jogász-politológussal, 

Orbán Viktor magyarországi miniszterelnök politikai igazgatójával beszélgetett a Nincs mese! 

címet viselő megmondóst-sorozat újabb kiadásán. A Sapientia Erdélyi Magyar 

Tudományegyetem Tordai úti épületének amfiteátrumában ismét aktuálpolitikai és 

hétköznapi problémák kerültek terítékre. A megjelenteket házigazdaként Tonk Márton rektor 

köszöntötte, majd Csoma Botond, az RMDSZ Kolozs megyei szervezetének elnöke azt mondta, 

fontos az, hogy Erdélyben, Kolozsváron őszintén és kertelés nélkül beszéljünk akár a 

nemzetiségi, akár a geopolitikai helyzetről. Kelemen Hunor a június 9-ei európai parlamenti és 

helyhatósági választások kapcsán a közösséget érintő kérdések mentén azt mondta: a 

helyhatósági választási kampányban bizonyos mértékben „árnyékban maradtak” az uniós 

témák, pedig az EP, az EB döntései is kihatnak ránk, és ezekről beszélni kell, mert „ha jó a 

diagnózis, akkor gyógyítható" az állapot. 

 

Nemzeti összetartozás napja - Duna-napok tizedszer Torockón 
2024. május 29. – MTI, hirado.hu, HírTV, Krónika 

Immár tizedik alkalommal rendeznek Duna Napokat a nemzeti összetartozás napja alkalmából 

az erdélyi Torockón, május 31-től június 2-ig, fellép mások mellett az Ismerős Arcok, a Bagossy 
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Brothers Company és a Kaláka, a helyszínről sugároz a Dankó rádió. "Akárcsak tavaly, idén is 

háromnapos eseménysorozattal várjuk az érdeklődőket a jubileumi Duna Napokon. A 

programsorozattal tisztelgünk június 4-e, a nemzeti összetartozás napja előtt, amikor az 

ünnepeljük, hogy bár több mint száz évvel ezelőtt határok szakítottak szét minket, megőriztük 

kincseinket, értékeinket, hagyományainkat, amelyet kötelességünk a következő 

nemzedékeknek átörökíteni" - mondta Altorjai Anita az M1 aktuális csatorna Ma reggel című 

műsorában szerdán. A Duna Médiaszolgáltató Zrt. vezérigazgatója, az esemény főszervezője 

felidézte, hogy a közmédia 2012-ben Torockón, Erdély szívében egy romos állapotban lévő 

épületet újított fel, ez lett a Duna Ház, mely azóta a magyarság helyi kulturális központjává 

vált. 

      
Kelemen Hunor: az erdélyi magyar közösségeknek 21. századi életfeltételekre 

van szüksége 
2024. május 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Az erdélyi magyar közösségeknek 21. századi életfeltételekre van szüksége, és az RMDSZ azért 

áll a közösség szolgálatában, hogy lehetővé tegye az építkezést, fejlődést - hangsúlyozta 

Kelemen Hunor, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke szerdán a Kolozs 

megyei Györgyfalván. „Ezt tettük akkor, amikor segítettük a györgyfalviakat, és ezt tesszük 

ezután is, amikor a közös ügyeinket előrébb visszük" - mondta az RMDSZ elnöke a falu új 

vízhálózatának avatóján. A Kolozsvár melletti magyarlakta településen azután kellett új 

vízhálózatot kiépíteni, hogy 2022-ben a települést ellátó víztározó közelében felborult egy 

üzemanyagszállító jármű és az ebből kiömlött nyolc tonnányi gázolaj tönkretette a vízellátó 

rendszert. Az új hálózatot az akkor kormányon lévő RMDSZ közbenjárásával sikerült kiépíteni 

- hangzott el. 

 

Debrecen polgármestere Nagyváradon: együttműködéssel Európa nagy 

fejlesztési régiójává válhat a térség 
2024. május 29. – maszol.ro 

Debrecen nem versenytársként, hanem szövetségesként tekint Nagyváradra, amellyel 

együttműködve Európa nagy fejlesztési régiójává válhat a térség. Ennek kulcsa viszont, hogy 

az RMDSZ erős felhatalmazást kapjon a június 9-ei választások alkalmával a magyarságtól – 

mondta Papp László Debrecen polgármestere, amikor szerda délután Nagyváradon tartott 

sajtótájékoztatót. A hajdú-bihari elöljáró kiemelte, hogy évtizedek óta szoros a kapcsolatuk a 

Bihar megyei RMDSZ-el, de együttműködés terén igazán komoly perspektívát akkor tudnak 

tervezni, amikor a magyarságnak erős képviselete van a helyi önkormányzatokban. Példaként 

említette, hogy amikor Pásztor Sándor volt a Bihar megyei tanács elnöke, akkor nagyon sok 

közös fejlesztést indítottak el. Az RMDSZ támogatását kulcskérdésnek tekinti, szerinte ők is 

akkor tudnak kiállni a partiumi magyarság mellett, ha az RMDSZ erős felhatalmazást kap a 

választásokon, ha olyan pozíciókat tudnak megszerezni, amelyek révén segíteni tudnak a 
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magyar közösség ügyén. „Kulcskérdés, hogy magyarok nélkül komoly döntéseket ne lehessen 

hozni. A magyarok történelmi közössége nagyon fontos teljesítményt nyújt mind Nagyvárad, 

mind Románia életében” – buzdított szavazásra Papp László. Debrecen polgármestere szerint 

ez garanciát jelentene, hogy a jövőben közös terveket dolgozhassanak ki a térségben. 

 

Nagy István agrárminiszter: a szélsőséges zöld ideológia a gazdákra nyomja az 

éghajlatváltozás minden terhét 
2024. május 29. – maszol.ro 

Szörnyű időket élünk. A szélsőséges zöld ideológia rányomta bélyegét az uniós politikára és a 

gazdákra nyomják az éghajlatváltozás minden terhét, fogalmazta meg Sepsiszentgyörgyön a 

Maszol érdeklődésére Nagy István. Magyarország agrárminisztere leszögezte: a 

leghatározottabban vissza kell terelni az EU-t a normalitás útjára. Már a nyugati gazdáknál is 

betelt a pohár. Az a szörnyű, hogy az Európai Zöld Megállapodásnak (Green Deal) sem 

hatástanulmánya, sem szakmai megalapozottsága nem volt. Ez csupán egy politikai eszköz, 

amellyel rányomták akaratukat az európai gazdatársadalomra és elkövették a legnagyobb bűnt 

azáltal, hogy az éghajlat változásért kizárólag az európai gazdálkodókat tették felelőssé, mondta 

Nagy István. 

 

Torzszülött, de legalább foghíjas román összefogás a magyar jelölt ellen: erdélyi-

partiumi választási körkép  
2024. május 29. – Krónika 

Sírjunk vagy nevessünk? – adódik a kérdés azt látván, hová fajult a szatmári politikai helyzet 

az idei helyhatósági megmérettetés előtt. Június 9-én kiderül, mennyire nehezíti meg az 

újrázni kívánó magyar megyei tanácselnök dolgát a szélsőséges torzszülött, de legalább foghíjas 

román összefogás az egyik „frontrégióban”, amelynek központjában a magyar polgármester is 

újrázásért küzd. Választási összeállításunk második részében a Székelyföldön kívüli erdélyi és 

partiumi megyék és megyeszékhelyek vezetésére pályázó főbb jelölteket ismertetjük magyar 

szempontból.  

 

Felújított óvodát és elemi iskolát avattak a szilágysági Varsolcon 
2024. május 29. – maszol.ro 

Felújították a varsolci tanintézményeket, melyek átadásán jelen volt Kelemen Hunor 

szövetségi elnök is. Beszédében elmondta: a messziről érkező, amikor betér Varsolcra, azt látja, 

hogy van gazdája a településnek, és itt dolgos emberek élnek, mert ha végigmegy a főúton, a 

mellékutcákon, rendezett portákat, környezetet lát. Az iskolához érve az tapasztalják, hogy 

megújultó óvodája, iskolája van a településnek, és kedvező feltételeket teremtettek a 

helybélieknek, az itt élő családoknak. Az átadáson Seres Dénes parlamenti képviselő elmondta, 

az elmúlt négy évben a Kraszna-mente – Kraszna, Varsolc és Szilágyperecsen – nagy, látványos 

fejlődésen ment át. Járható útjaik, szép iskoláik vannak, víz- és szennyvízhálózat, mindezek a 

civilizált életmódot segítik elő, hogy a helybéliek akarjanak itthon lenni, itt családot alapítani, 

gyermekeket nevelni. 
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Újra iható a csapvíz Györgyfalván 
2024. május 29. – maszol.ro, Krónika 

Befejeződött a Kolozsvárral szomszédos Györgyfalva új ivóvízhálózatának kiépítése, melynek 

átadását ünnepélyes kerek között szerdán délelőtt tartották meg a településen. Az új hálózatra 

azért volt égető szükség, mert 2022 júliusában a román hadsereg egyik üzemanyagszállító 

járműve felborult Apahida és Bányabükk között a kolozsvári terelőúton, és mintegy 8 tonna 

gázolaj ömlött ki a Györgyfalvát ellátó víztározó mellett, az üzemanyag pedig beszivárgott a 

vízellátó rendszerbe, teljesen tönkre téve azt. „Akkor, amikor megtörtént a baleset, segíteni 

kellett, és az a legtermészetesebb, hogy aki segíteni tud, az segítsen, és nagyon gyorsan 

próbáltunk lépni, bár tudtuk, hogy egy ilyen baleset okozta károk kijavítása nem történhet meg 

egyik napról a másikra, de azt is tudtuk, hogy el kell kezdeni” – mondta a szakadó esőben 

Kelemen Hunor. Az RMDSZ elnöke kiemelte, „a györgyfalvi közösségnek arra van szüksége, 

hogy olyan feltételek között éljen, ami a 21. században megfelel annak, amit elvárnak az 

emberek, és azért álltunk a közösség szolgálatába, hogy lehetővé tegyük az építkezést, a 

fejlődést”. Hozzátette, ennek az elvárásnak tettek eleget, amikor segítettek a györgyfalviaknak, 

és „ezt teszik ezután is, amikor közös ügyeinket előrébb viszik”. 

 

Képességek, ambíció, tehetség – Több mint két évtizede segítik Erdély sok száz 

Nyilas Misijét 
2024. május 29. – maszol.ro, Krónika 

Hat jelenlegi és volt ösztöndíjasának adott át egy-egy új számítógépet a Nyilas Misi 

Tehetségtámogató Egyesület Kolozsváron. A program keretein belül olyan fiatalokat 

támogatnak tanulmányaikban, akik nehéz körülmények között élnek, és tehetségük 

kibontakoztatásához segítségre van szükségük. A Nyilas Misi céljairól, jelenlegi helyzetükről és 

jövőbeli terveikről a szerdai sajtótájékoztatón számoltak be az egyesület képviselői. 

 

Soós Zoltán: az uniós pénzalapok nélkül sokkal nehezebb lenne  
2024. május 29. – szekelyhon.ro 

Marosvásárhelyre naponta hetvenezer ember jön be dolgozni, tanulni, jelentősen leterhelve a 

közúti forgalmat. Éppen ezért fontos az utak fejlesztése, a parkolóházak építése, de a 

tömegközlekedés korszerűsítése, kiterjesztése is. Az elmúlt négy évben a jelenlegi városvezetés 

nyolcszor több uniós pályázati támogatást hívott le, mint korábban, nagyrészt a fent említett 

fejlesztésekre. Ilyen ritmusban kell ezt folyatni – véli Soós Zoltán Marosvásárhely 

polgármestere.  

 

Sikeres Bánsági Majális a temesvári Falumúzeumban! 
2024. május 29. – Nyugati Jelen 

Az RMDSZ Temes megyei szervezete második alkalommal szervezte meg a Bánsági Majálist az 

elmúlt hét végén, a vadászerdei skanzen festői környezetében. A rendezvényre az egész magyar 

közösséget meginvitálták a szervezők, kicsiket és nagyokat, az ovisoktól a szépkorúakig, 

egyetlen elvárással: mindenki érezze jól magát! A délelőtt elsősorban a gyermekekről szólt: a 
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kicsik kézműves műhelyeken, különböző foglalkozásokon, sportvetélkedőkön, Lábadi Éva 

bábelőadásán vehettek részt. A II. Bánsági Majális keretében szervezték meg a Bartók Béla 

Elméleti Líceum májusi játszóházát is, az alkotóműhelyek vezetői voltak: Băruța Kriszta, 

Barabás Mónika, Fazakas Enikő, Makai Mercédesz, Szücs Edit és Câmpianu Mónika. A majális 

hivatalos délutáni megnyitóján részt vett Dominic Fritz polgármester és Molnár András Temes 

megyei RMDSZ-elnök. A kulturális sokszínűség jegyében a bánsági bolgárok is képviseltették 

magukat a rendezvényen, a dentai Petronela Șehabi asszony személyében, aki a brestyei Brest 

néptánccsoportot is magával hozta a majálisra. 

 

„Milyen jövője van a temesvári magyarságnak és ebben az óvodák milyen 

szerepet játszanak?” 
2024. május 29. – Nyugati Jelen 

Az Új Ezredév Református Központ koncerttermében 2024. május 27-én került sor dr. Bodó 

Barna és Incze Erika Foltok a kisebbségi magyar jövőképen – Temesvári és temesközi magyar 

óvodai körkép című könyvének a bemutatójára. A XXVIII. Bánsági Magyar Napok keretében 

megtartott könyvbemutatón a szerzők mellett részt vett dr. Habil Jancsák Csaba tanszékvezető 

egyetemi docens, ifjúságkutató és dr. Habil Nóbik Attila egyetemi docens, neveléstörténész, 

mindketten Szegedről érkeztek. A könyvbemutató közönségét a szervezők nevében Makkai 

Barbara pszichoterapeuta, a Temesvári Magyar Nőszövetség elnöke köszöntötte. Ezután zenei 

momentum következett: Lucas Kohl, dr. Bodó Mária kiváló tanítványa, számos nemzetközi díj 

nyertese Franz Schubert- és Liszt Ferenc-műveket adott elő, varázslatos hangulatot teremtve a 

könyvbemutatóhoz. 

 

Gyűlések, egyeztetések, dokumentumpótlások a Tamási Áron Gimnázium 

bentlakásának ügyében  
2024. május 29. – szekelyhon.ro 

Egy ideje nem sokat lehet hallani arról, hogy mi zajlik a székelyudvarhelyi Tamási Áron 

Gimnázium kollégiumánál, ahol 2023. december 18-án a kétszintes bentlakás egyharmada 

összedőlt, miután az épület külső fala, amely mellett két méter mély vízelvezető árkot ástak, 

leomlott. A romok négy diákot temettek maguk alá, közülük kettő elhunyt. Nincs új a nap alatt, 

a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium részben összeomlott bentlakásának ügyében is 

rendkívül lassan őrölnek a malmok; gyakorlatilag papírgyártás, dokumentumpótlás zajlik.  

 

Fordulópont a szilágysági Krasznán: iskolát avattak  
2024. május 29. – maszol.ro 

Fejlesztések sokaságát mondhatják magukénak a krasznaiak. Az elmúlt időszakban megújult a 

líceum épülete, felépült az új hosszú programú óvoda, kibővítették a játszóteret, különféle 

játékokkal és didaktikai eszközökkel látták el az óvodai csoportot, multifunkcionális 

sportpályát építettek az iskolának, felújították a sporttermet és a hátsó melléképületet, 

valamint két hete különböző digitális és elektronikai eszközökkel gazdagították az iskola 

tantermeit. Kelemen Hunor szövetségi elnök elmondta, az RMDSZ-nek mindig prioritása volt, 
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hogy olyan oktatási intézményeket építsen, felújítson, adjon a közösség használatába, melyek 

biztonságosak és megfelelnek a 21. század követelményeinek. A választások kapcsán Kelemen 

Hunor elmondta: június 9-dikén, amikor választásokat tartanak, elöljárót válasszanak 

maguknak, Krasznának. Mert a községnek nem csak menedzserre van szüksége, hanem 

elöljáróra is: Kovács István egy közösségi ember, aki közösséget épített és épít.  

         
Berényi: A családokat kell támogatni az illegális migráció helyett 
2024. május 29. – Ma7.sk 

A közszolgálati televízió (RTVS) szerda déli választási vitaműsorának vendége volt Berényi 

József, a Magyar Szövetség EP-listavezetője. A szerdai adásban Miroslav Radačovský, EP-

képviselő, a Slovenský Patriot listavezetője, Štefan Panenka, a MySlovensko listavezetője, 

Jaroslav Naď, a Demokrati pártelnöke és listavezetője mondta el véleményét Berényi Józseffel 

közösen. Berényi elmondta, a jelenlegi háborús helyzetet csak béketárgyalásokkal lehet 

megoldani. A migránskvótákkal kapcsolatban kiemelte, nem megfelelő az a hozzáállás, hogy az 

európai demográfiai problémákat nem a családok támogatásával kívánják elérni, hanem az 

illegális migránsok befogadásával. 

 

Tovább épülhet a martonyi és a gombaszögi pálos monostor 
2024. május 29. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó 

Sikeres lett az Aggteleki Nemzeti Park Igazgatósága és a Sine Metu egyesület közös Interreg-

pályázata, így folytatódhat az egykor közös irányítás alatt álló martonyi és a gombaszögi pálos 

monostor feltárása, illetve helyreállítása. Orosz Örs kiemelte: a 74 indulóból hatszoros 

túljelentkezés mellett projektjük a legelső helyen végzett. A projekt vezető partnere az 

Aggteleki Nemzeti Park, a támogatásból a Sine Metu egyesület 348 ezer eurót kap. Ebből a 

következő két és fél évben szeretnék folytatni az ásatásokat, már ha a szakhatóság ezt 

engedélyezi. A két kolostor történetileg összefüggött, egy irányítás alatt állt. Míg a gombaszögi 

inkább gazdasági központ volt, a martonyi a nagyvilág zajától félreeső mivolta miatt a pálos 

szerzetesek hitbéli elmélyülését, a visszavonult szerzetesi élet megélését tette lehetővé. 

 

Kit válasszon egy Európában gondolkodó felvidéki magyar? 

2024. május 29. – Bumm.sk 

A Fico elleni merénylet sok mindent megváltoztatott a belpolitikában, még akár arra is 

befolyással lehet, hogy lesz-e képviseletünk az Európai Parlamentben. Június 8. előtt 

dilemmák tömkelegével szembesülnek az Európa-párti szlovákiai magyarok, nem könnyű 

feladat pártot és jelöltet választaniuk. Az utóbbi hetekben sem a Magyar Szövetséget, sem a 

Demokratákat nem mérték 5% fölé. A Magyar Szövetség azonban látványosan nem képes 

betölteni a 2009 előtti MKP integráló szerepét, ráadásul az utóbbi időben olyan ütemben indult 

el a Smer és a Hlas irányába, hogy az Európában gondolkodó szlovákiai magyaroknak nem 

nyújtanak alternatívát. A magyar választókért folytatott versenyben a magyar párt legfőbb 
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riválisa, a legerősebb ellenzéki párt, a Progresszív Szlovákia lehet, amelyet a volt 

miniszterelnök, Ódor Lajos vezet. 

 

Magyarország és Szlovákia lezárná a bős–nagymarosi vízlépcső vitáját 
2024. május 29. – Körkép.sk 

Magyarország és Szlovákia újrakezdte a tárgyalásokat a bős–nagymarosi vízlépcső 

megépítésével kapcsolatos 30 éves vita lezárásáról. A környezetvédelmi tárca vezetője, Tomáš 

Taraba Budapesten tárgyalt Lantos Csaba magyar energetikai miniszterrel – tájékoztatott a 

környezetvédelmi minisztérium kommunikációs osztálya. „Mindkét ország érdeke, hogy jó 

szomszédokként megegyezésre jussanak, és ne egy nemzetközi bíróság döntsön újra a vitában. 

Hiszem, hogy hosszú évek után nemcsak a vitát tudjuk majd kölcsönös tisztelettel és jó 

kapcsolatoknak hála lezárni, hanem megteremtjük az alapját a jövőbeni együttműködésnek 

sok más területen is” - mondta Taraba. 

     
A VMSZ és a Fidesz támogatására kérte a vajdasági magyarokat Pásztor Bálint 
2024. május 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Vajma.info, MAgyarszo.rs 

A szerbiai önkormányzati választásokon a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ), az európai 

parlamenti választáson pedig a Fidesz-KDNP listájának a támogatására kérte a 

szavazópolgárokat Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke szerdai kampányzáró sajtótájékoztatóján. A 

politikus rámutatott, hogy a Vajdasági Magyar Szövetség az utóbbi három hétben 303 

rendezvényt szervezett, és voltaképpen három kampányt folytatott. Egyrészt folyt a szerbiai 

önkormányzati választások kampánya, amelynek során minden, magyarok lakta településre 

ellátogattak a párt képviselői, hogy az ott élőkkel beszélgessenek, bemutassák az utóbbi négy 

év eredményeit, valamint ismertessék a következő időszak terveit. 

 

Dr. Pásztor Bálint reagált Stevan Bakić kijelentésére 
2024. május 29. – PannonRTV 

A VMSZ szabadkai sajtótájékoztatóján dr. Pásztor Bálint arra az újságírói kérdésre is reagált, 

miszerint Stevan Bakić kedden este neki üzent az SZHP rendezvényén. A VMSZ elnöke ma azt 

mondta, nem beszélt soha sehol arról, hogy mi lesz másképp hétfőtől. Dr. Pásztor Bálint 

hozzátette, a szerbek és a magyarok az elmúlt tíz év megbékélési politikájának köszönhetően 

testvérnépnek számítanak. Kiemelte, ezenkívül ahogy a Fidesz-KDNP stratégiai partnerük 

Magyarországon, a Szerb Haladó Párt a stratégiai partnerük Szerbiában. A VMSZ elnöke 

hozzátette, ez így volt, így van most is, és így lesz a választásokat követően is. 

 

23 önkormányzatban állított önálló választási listát a VMSZ 
2024. május 29. – PannonRTV 

A kampány bő három hete alatt a Vajdasági Magyar Szövetség politikusai minden vajdasági, 

magyarok által is lakott településre ellátogattak, beszámoltak az eredményeikről és a 
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terveikről. ntenzív és pozitív kampányt folytatott a Vajdasági Magyar Szövetség az elmúlt bő 

három héten - mondta kampányértékelő sajtótájékoztatóján dr. Pásztor Bálint. A VMSZ elnöke 

és szabadkai önkormányzati listavezetője kiemelte, május 8-a óta a holnapi nappal bezárólag 

303 kampányrendezvényt bonyolítottak le. Fontos volt az emberekkel való közvetlen 

találkozás, amelyek során beszámoltak az elmúlt négy évben megvalósult eredményekről és a 

következő mandátum terveiről. Párhuzamosan folyt három kampány, a június 9-i európai 

parlamenti, az önkormányzati, és külön hangsúllyal a szabadkai önkormányzati választásoké. 

 

IPA-projektumot nyert a muzslyai és a szeged-szentmihályi sportegyesület 
2024. május 29. – Vajma.info 

Egy határos átívelő, IPA-pályázatot nyert Muzslya és Szeged-Szentmihály sportegyesülete, és 

ennek a támogatásnak köszönhetően a terveket ismertették a két egyesület képviselői 

Muzslyán, a helyi közösség épületében megtartott sajtótájékoztatón. A megnyert összeg 193 

ezer euró, amely a határon átívelő sporttevékenység élénkítését serkenti, több ütemben 

valósítják meg, a betervezett tornák mellett jelentős infrastrukturális fejlesztésekre is sor kerül. 

A sajtótájékoztatón az anyaországi vendégeken kívül jelen volt Kovács Elvira, a szerb 

parlament alelnöke, a VMSZ elnökségi tagja, Juhász Bálint, a tartományi parlament elnöke, 

valamint nagybecskereki VMSZ-es tisztségviselők, a Lehel Sportközpont munkatársai. 

 

Kampányzáró Bajsán 
2024. május 29. – Magyarszo.rs 

A bajsai Testvériség-egység Általános Iskola felújított kazánját tekintette meg kampányzáró 

útja első állomásán Szatmári Adrián községi elnök, a VMSZ topolyai listavezetőja és a 

képviselőjelöltek. „Igyekeztünk minden községbeli polgárt megszólítani, mindenkihez eljutni a 

kampány alkalmával. Konkrét programunkat és terveinket igyekeztük bemutatni minden egyes 

településen, mindegyik helyi közösségben. Szerettük volna emlékeztetni a polgárokat az eddig 

megvalósított projektumokra is. Bajsán többek között a medencére, a labdarúgó pályára és a 

közvilágítás korszerűsítésére is” – nyilatkozta többek között Szatmári Adrián. 

 

Kis közösségben nagy erő! 
2024. május 29. – Magyarszo.rs 

Kedd este a Vajdasági Magyar Szövetség lakossági fórumot tartott Gunarason a faluházban, és 

Kavillón, a Tanyaszínház székházában. A fórumok vendége volt Szatmári Adrián, Topolya 

község polgármestere és Tomik Nimród alpolgármester, mindketten a VMSZ topolyai 

listájának jelöltjei. Mellettük jelen volt még Nagy Ottó, a Tanyaszínház Alapítvány elnöke és a 

helyi elöljárók. A fórumokon az előttünk álló választások jelentőségéről volt szó, valamint helyi 

dolgokról. Kovács Viktor, a VMSZ lista gunarasi jelöltje a fórum kapcsán elmondta, hogy egy 

rendkívüli fontos választás áll előttünk.  Szatmári Adriánnak és Fremond Árpádnak, a Magyar 

Nemzeti Tanács elnökének köszönhetően döntés született, hogy felépítenek egy új szélmalmot. 

Ez úgy fog kinézni, mint a régi, és egy helytörténeti múzeumot fognak benne kialakítani, tudtuk 

meg tőle. 
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Üzenet a jövőbe 
2024. május 29. – Magyarszo.rs 

Történelmi pillanatnak tekinthető, amikor két időkapszulát helyeztek el szerdán délelőtt az 

egykori hotel felújítás alatt álló épületének falában Topolya központjában. Az egyik 

időkapszulát még 1957-ben állította össze Kiss Károly Lajos, aki az akkori építkezésen 

munkavezetőként dolgozott. Kiskároly Lajos fia, a 96 éves Kiskároly Róbert helyezte most 

vissza az időkapszulát, amelyet a kivitelezés folyamán januárban talált meg az építkezés 

kivitelezője. Szatmári Adrián polgármester, a VMSZ listavezetője pedig egy új időkapszulát is 

elhelyezett a régi mellé. 

 

Tiszakálmánfalva és Piros is fejlődik 
2024. május 29. – PannonRTV 

A magyar közösség szempontjából jelentős beruházások történtek az Újvidékhez tartozó 

Tiszakálmánfalván és Piroson. A Vajdasági Magyar Szövetség újvidéki városi szervezete bejárta 

azokat a helyszíneket, ahol az elmúlt négy évben a helyi magyar közösség számára jelentős 

fejlesztések zajlottak. Mindkét településen a magyar kultúra és közösség megtartásában fontos 

szerep jut az egyháznak. Tiszakálmánfalván a templom köré csoportosul a magyar közösség, a 

Petőfi Sándor Művelődési Egyesület a teljesen felújított Katolikus Kör épületében működik, 

emellett a település szélén komoly összefogással rövid idő alatt két út menti keresztet is 

emeltek. 

 

Jelentősen megújult a Magyarkanizsai Egészségház járműparkja 
2024. május 29. – Vajma.info 

Teljesült a magyarkanizsai önkormányzat három évvel ezelőtt tett vállalása: a községi 

költségvetési eszközöknek köszönhetően jelentősen megújult a Magyarkanizsai Egészségház 

járműparkja. Fejsztámer Róbert polgármester szerdán délelőtt látogatást tett a magyarkanizsai 

Egészségház adorjáni rendelőjében, amely a közelmúltban került felújításra, majd a 

magyarkanizsai főépületet is megtekintette, ahol sor került a vízvezeték cseréjére és a belső 

festésre, valamint átadásra került újabb 3 gépjármű is, amelyek beszerzését teljes összegében 

a magyarkanizsai önkormányzat finanszírozta. 

 

Mozizás történelmi épületben 
2024. május 30. – Magyarszo.rs 

Kedden a szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar amfiteátrumában vetítették le a Most 

vagy soha! című magyar történelmi kalandfilmet. A Vajdasági Magyar Szövetség és a 

Vándormozi által szervezett rendezvényt nagy érdeklődés övezte, teljesen megtelt a nézőtér. A 

megjelenteket Góli Csilla, a VMSZ szabadkai képviselőjelöltje köszöntötte. Beszédében az 

MTTK jelentőségéről és az épületben történt beruházásokról is szót ejtett. 

      

V
a

jd
a

sá
g

  

https://www.magyarszo.rs/vajdasag/topolya/a.309345/Uzenet-a-jovobe
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/tiszakalmanfalva-es-piros-fejlodik
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29656/Jelentosen-megujult-a-Magyarkanizsai-Egeszseghaz-jarmuparkja.html
https://www.magyarszo.rs/kultura/a.309366/Mozizas-tortenelmi-epuletben


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. május 30. 

 

Kovács Zoltán az ukrán–magyar tárgyalásokról: Nagyon csekély az előrelépés 
2024. május 29. – karpataljalap.net 

Magyarország nem változtatott álláspontján Ukrajna európai uniós tagságának kérdésében, és 

ami a Magyarország és Ukrajna közötti kétoldalú politikai kérdéseket illeti, ezek megoldásában 

„nagyon csekély” az előrelépés – jelentette ki Kovács Zoltán nemzetközi kommunikációért és 

kapcsolatokért felelős államtitkár, akit a Szabadság Rádió (SZR) ukrán nyelvű hírszolgálata 

idéz. Az SZR brüsszeli tudósítójának kérdésére, hogy Magyarország kész-e támogatni Belgium 

és a legtöbb EU-tagállam kezdeményezését, s megtartani a kormányközi konferenciát, amely 

az Ukrajna uniós csatlakozásáról szóló tárgyalások tényleges kezdete lenne, Kovács Zoltán 

kitartott amellett, hogy Magyarország álláspontja nem változott. „Magyarország álláspontja 

mindig is egyértelmű volt, a kezdetektől fogva nyílt és őszinte álláspontunk volt: olyan 

folyamatról beszélünk, amely érdemekre épül, kivételezés nélkül” – fogalmazott Kovács. 

 

Ungvári iskolások a Tiszacsomai Árpád Vezér Látogatóközpontban a KMKSZ 

támogatásával 
2024. május 29. – Karpat.in.ua 

A KMKSZ Kárpátalja minden hetedikes, magyar osztályban tanuló diákja számára élő 

történelemórát szervez a Tiszacsomai Árpád Vezér Látogatóközpontban. A hagyományok 

ápolását és a honfoglalás korának megismerését célzó program során több mint ezer iskolás 

jut el az elmúlt években jelentős fejlesztéseken átesett központba. Íjászkodás, lovaglás, népi 

játékok és honfoglaló őseink életének megismerése. Nagyjából így lehetne summázni a nap 

programját. A központban négy helyszínen zajlottak foglalkozások, előadások, amelyeken a 

résztvevők csoportokra osztva vettek részt. Az Ungvári Dayka Gábor Líceumból 41 tanuló és 4 

tanár érkezett a Tiszacsomai Árpád Vezér Látogatóközpontba. A kirándulás a kísérő tanárok 

szerint is hasznos és tanulságos volt. A KMKSZ programjának sikerét jelzi, hogy másfél 

hónappal ezelőtti beindulása óta az iskolák kétharmada már élt a lehetőséggel. 

 

A Csapi Református Gyülekezet is csatlakozott a Szeretethídhoz 
2024. május 29. – Karpat.in.ua 

A Magyar Református Szeretetszolgálat 2009 óta minden évben megrendezi Kárpát-medence 

szerte Szeretethíd programját. Más néven a Kárpát-medencei Református Önkéntes Napokat. 

Az akcióhoz az idén a Csapi Református Gyülekezet is csatlakozott. Az egyik kitűzött cél a 

templom hat méter magasba nyúló ablakainak megtisztítása volt. Jól láthatóan nem egyszerű 

feladat, hiszen speciális létra, kitartás és lélekjelenlét szükséges az elvégzéséhez. A vállalkozó 

szellemű fiatal egyháztagok ezt is megoldották. Közben a templom bejáratánál a virágágyások 

is megszépültek. Nem mintha a templomudvar nem lenne gondozva, de a gyülekezet azt 

szerette volna, hogy még rendezettebb legyen. 
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https://karpataljalap.net/2024/05/29/kovacs-zoltan-az-ukran-magyar-targyalasokrol-nagyon-csekely-az-elorelepes
https://life.karpat.in.ua/?p=188687&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=188687&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=188702&lang=hu
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A Rada döntött az iskolai alapfokú általános katonai képzésről 
2024. május 29. – karpataljalap.net 

A Legfelső Tanács elfogadta a 11 092. számú törvényjavaslatot az oktatási intézmények 

alapfokú általános katonai felkészítési rendszerének javításáról. Az indítványra 297 parlamenti 

képviselő szavazott igennel – jelentette az Élet (Життя), az Ukrajinszka Pravda magazinja 

Jaroszlav Zseleznyak és Roman Hriscsuk képviselőkre hivatkozva. Jelenleg párhuzamosan 

létezik a sorozás előtti és az alapfokú általános katonai képzés, amelyek helyenként 

ellentmondanak egymásnak. Az új törvényjavaslat ezt az ellentmondást hivatott megszüntetni. 

A sorozás előtti képzés helyett bevezetik az alapfokú általános katonai képzést. 

  
Terepmunka Észak-Magyarországon és a Felvidéken 
2024. május 29. – Nepujsag.net 

A Muravidéki Pedagógusok Egyesülete törekszik arra, hogy a tagjai a terepen is 

ismerkedhessenek a magyar nyelvvel és a magyarsággal kapcsolatos tudni- és látnivalókkal. 

Így történt ez az idei tanévben is, amikor húszfős csapatunk hajnalban indult, hogy időben részt 

tudjon venni egy vezetett belvárosi sétán Nyíregyházán. Tudtuk, hogy hosszú az út, de igazából 

senki sem számított arra, hogy ennyire hosszú lesz. A belvárosi séta kárpótolt bennünket, 

hiszen Nyíregyháza nevezetességeit nem minden nap látja az ember. Elbűvölő városközpont 

csodás épületekkel. Aznapi programunk még Sárospatak megtekintését is tartalmazta. Délután 

a Rákóczi-várat, a késő reneszánsz legértékesebb magyarországi alkotását tekintettük meg. A 

Bodrog partján jólesett az esti séta. 

 

Muzsikaszóval zárult a színházi évad 
2024. május 29. – Nepujsag.net 

A Szabadkai Népszínház vendégszerepelt a hétvégén nagy sikerrel Lendván, Móricz Zsigmond: 

Nem élhetek muzsikaszó nélkül című zenés vígjátékával zárva a muravidéki magyar bérletes 

színházi évadot a Színház- és Hangversenyteremben. Móricz könnyed története a dzsentrik 

világát elevenítette meg, természetesen nem hiányzott a szerelem, a zene, a tánc, a nevetés. A 

Szabadkai Népszínház magyar társulata a nagyprodukciós előadást László Sándor 

rendezésében a 2022/23-as évadban mutatta be – 42 év után ismét műsorra tűzve a darabot – 

s azóta sikeresen játssza. 

 

Fiatalok a mentális egészségért 
2024. május 29. – Nepujsag.net 

A Muravidéki Magyar Ifjúsági szervezet (MMISZ) a Muraba EGTC-vel együttműködve két 

eseményt, egy kutatást és négy kisfilmet valósított meg, amelyek a mentálhigiéné különböző 

aspektusait tárgyalták. A „Lélekben rendben” című projekt a határ mentén élő középiskolások 

figyelmét kívánta felhívni a mentális egészség fontosságára. Az első esemény, mely márciusban 

zajlott a Placcon, „A közösségi média és a mentálhigiéné kapcsolata” címet viselte. A diákok a 
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https://karpataljalap.net/2024/05/29/rada-dontott-az-iskolai-alapfoku-altalanos-katonai-kepzesrol
https://nepujsag.net/horizont/16174-terepmunka-%C3%A9szak-magyarorsz%C3%A1gon-%C3%A9s-a-felvid%C3%A9ken.html
https://nepujsag.net/kultura/16191-muzsikasz%C3%B3val-z%C3%A1rult-a-sz%C3%ADnh%C3%A1zi-%C3%A9vad.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/16171-fiatalok-a-ment%C3%A1lis-eg%C3%A9szs%C3%A9g%C3%A9rt.html
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„FOMO – Megosztod és uralkodsz” című film megtekintése után egy játékos foglalkozás 

keretében osztották meg véleményüket a közösségi média, az internetes zaklatás 

(cyberbullying) és a társadalmi nyomás témakörében. A második, egyben záróeseményre 

május 28-án került sor, ahol Gašpar Horvat Alneja életvezetési tanácsadó és stresszkezelési 

szakember tartott előadást és workshopot, kiemelt figyelmet fordítva az egészséges életmód 

alapvető pilléreire és a pozitív gondolkodásmód fontosságára. 

 

Az évszakok varázsát idézték meg 
2024. május 29. – Nepujsag.net 

A lendvai Színház- és Hangversenyteremben múlt pénteken a 2. Számú Lendvai KÁI tanulói 

ismét énekkel, tánccal és játékkal mutatkoztak be a már hagyományosnak számító, „Megy ez 

nekünk” című rendezvénnyel. A lendvai színházteremben szép számban egybegyűlt közönséget 

Kurnik Tjaša megbízott igazgató köszöntötte, majd a színpadot át is vették a 2. Számú Lendvai 

KÁI tanulói, illetve tanárai, akik idén „Az évszakok varázsa” című előadást mutatták be. 

 

A méhek napja az Alvariumban 
2024. május 28. – Nepujsag.net 

A méhek világnapja alkalmából péntek délután kézműves műhely zajlott a szentlászlói 

Alvariumban. A magyar nemzeti közösség gazdasági alapjának serkentési programja keretében 

szervezett ingyenes program célja a közösség tájházainak népszerűsítése és tevékenységeinek 

gazdagítása volt. A foglalkozást az MMÖNK szakmunkatársa, Tamaško Melisa vezette. A 

délután folyamán méhecskés dísztáblácskák készültek, illetve mézes kekszeket is sütöttek a 

résztvevők. 

 

Az élet hódolatában 
2024. május 29. – Nepujsag.net 

A ljubljanai Liszt Intézet galériájában nyílt meg május 23-án Király Ferenc lendvai, Munkácsy-

díjas akadémikus szobrászművész és Klavdij Tutta mesterszakos művész „A tavasz öröme” 

című kiállítása. Az élet örömével és a tavasz lüktetésével telt meg a Liszt Intézet galériája, ami 

már nem először ad otthont magyar és szlovén művészek közös kiállításának. A tárlatot Stibilj 

Šajn Anamarija művészettörténész méltatta. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. május 29. – Kossuth Rádió 

 

A felmérések azt mutatják, idén magasabb részvétel várható az EP-választáson, mint a  korábbi 

években. Egyrészt a súlyos európai ügyek, másrészt a Robert Fico elleni merénylet miatt 

olyanok is elmennek szavazni, akik korábban kihagyták ezt a választást, mondván, Brüsszel túl 

messze van. Ez azonban azt is jelenti, hogy a magyar közösségnek, így a Magyar Szövetségnek 

még nehezebb lesz a mandátumszerzés. A Szövetség a Közös Célokért a maga eszközeivel a 

fiatalok körében mozgósít.  

 

Jó gazdára, a kor követelményei szerint nyitott, a pályázati lehetőségeket kereső és azzal élő 

vezetőre lenne szüksége Varsándnak, régi nevén – és ahogy a köznyelv ma is használja – 

Fazekasvarsándnak. Németh József jelenlegi önkormányzati képviselő, a június 9-i romániai 

helyhatósági választáson az RMDSZ polgármesterjelöltje úgy látja, idén van esélye annak, hogy 

az RMDSZ nagyobb súlyt szerezzen a tanácsban, elképzelhető, hogy megkapja az 

alpolgármesteri tisztséget.  

 

A vasárnapi, szerbiai önkormányzati választások egyik tétje, hogy hány magyar polgármestere 

lesz a délvidéki magyarságnak. Jelenleg három község élén áll magyar polgármester, most esély 

van arra, hogy akár az ötöt is elérje a magyar polgármesterek száma. Fontos, hogy magyar 

irányítás alatt legyen minél több község – mondja  Fejsztámer Róbert, Magyarkanizsa 

polgármestere.   

 

Új kórház épült Kolozsváron a gyermekpszichiátria számára, ezzel a legkorszerűbb 

körülményeket biztosítva a páciensek számára. Az elmúlt 8 évben több mint 75 millió euró 

értékű beruházás valósult meg Kolozs megyében. Legutóbb, május 14-én átadták a kolozsvári 

Sürgősségi Gyermekkórház új gyermekpszichiátriai klinikáját.  

 

A Magyar Református Szeretetszolgálat 2009 óta minden évben megrendezi Kárpát-medence-

szerte a Szeretethíd nevű programját. Az önkéntes program Magyarországon és határainkon 

túl mintegy 20 ezer embert mozgat meg évente. Ehhez a programhoz csatlakozott idén 

Kárpátalján a Mezővári Református Egyházközség, ahol a templom környéke mellett szinte az 

egész központi részt megszépítették.  

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Washingtontól nem messze, a virginiai Alexandria közelében gyűltek össze a közelmúltban a 

4. sz. Báthory József Cserkészcsapat tagjai. Tavaszi akadályversenyükön a szülők és az idősebb 

cserkésztestvérek adták a feladatokat.  

 

Harmadszor rajtolt el a temesvári Dóm térről a Bartók kerékpártúra mezőnye a Temesvár-

Szeged-Újszentes útvonalon. A résztvevők között voltak profi sportolók is, akik számára 

versenyt is hirdettek a hármas határig, de többen most először neveztek a jó hangulatú túrára, 

amely nemcsak a pedálozásról, hanem a vidék megismeréséről, a kapcsolatok ápolásáról is 

szól. A rajt előtt készült Lehőcz László riportja. 


